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SEMINÁØE  K  AKVIZICI
V LETECH 1991-2000

Jiøina Bínová
SVK Kladno

V letech 1991 a� 2000 se ka�doroènì konaly semináøe
akvizitérù. 11. kvìtna roku 2000 se uskuteènil jubilejní
10. akvizièní semináø. Co tyto semináøe pøinesly?

Z pùvodního - zcela intimního - setkání akvizitérù stát-
ních vìdeckých knihoven ÈR uspoøádaného v Kladnì (spo-
leèný podnìt SVK Kladno a Ústí nad Labem) a vyvolané-
ho naléhavou potøebou výmìny zku�eností pøi obrovském
�kni�ním boomu� vznikly postupnì koncepènì pøipravo-
vané a silnì obsazené porady vedoucích akvizièních pra-
covníkù Národní knihovny v Praze, Moravské zemské
knihovny v Brnì, Knihovny Akademie vìd, státních vì-
deckých knihoven, dal�ích èlenských knihoven SDRUK,
vysoko�kolských knihoven, mìstských knihoven statutár-
ních mìst, okresních (i bývalých) knihoven, mìstských a
dal�ích knihoven odborných.

Setkání v roce 1991 bylo koncipováno jako pracovní
zasedání zástupcù útvarù akvizice SVK s cílem vzájemnì
se poradit, inspirovat, získat zku�enosti a orientovat se ve
slo�ité akvizièní èinnosti pøi absolutním nedostatku infor-
mací o novì vycházejících titulech ve stovkách vznikají-
cích vydavatelství.

Zanikl kni�ní velkoobchod, vznikaly obchodní agen-
tury: dobré, lep�í, ale i velmi nesolidní. Snad v�ichni akvi-
zitéøi odjí�dìli s pocitem, �e porada byla u�iteèná, ka�dý
se dozvìdìl nové skuteènosti, nebo si alespoò ovìøil a
potvrdil svoje zku�enosti. Porada nemìla sice vyhranìný
program, ale pøítomnost akvizitérù pouze z SVK, tj. kniho-
ven s podobnými zku�enostmi s akvizicí domácí i zahra-
nièní literatury, dovolovala usmìròovat diskusi smìrem,
který zajímal v�echny pøítomné. V�echny knihovny byly
v té dobì pøíjemcem bezplatného povinného výtisku knih,
ka�dá knihovna mìla urèitou specializaci (i o tom se jed-
nalo), v�echny tehdy je�tì provozovaly v rùzné míøe tzv.
krajskou katalogizaci.

V té dobì se zaèínala roz�iøovat debata o novém záko-
nu o povinném výtisku: o jeho dodr�ování a plnìní, o vý-
hradách vydavatelù vùèi platnému zákonu a jeho dikci.
Vstoupil v platnost zákon è. 106/91 Sb., èím� byl bezplat-
ný povinný výtisk redukován o vysoko�kolská skripta a
uèebnice. O typ dokumentù, které jsou u�ivateli
v knihovnách �ádány nejvíce: vysoko�kol�tí studenti zpra-
vidla tvoøí nejpoèetnìj�í èást ètenáøské obce.

Pøes stesky nad neplnìním zákona, situací na kni�ním
trhu, pronikavì se zvy�ujícími cenami knih, nutícími
knihovny redukovat pøedev�ím odbìr zahranièních titulù
periodik, se konstatovalo, �e porada byla úèelná, splnila
oèekávání, dala podnìt k ustavení pracovní skupiny i do-
poruèení Národní knihovnì, aby se ujala funkce koordi-
nátora.

Kostky byly vr�eny: první porada uskuteènìna, tradice
ustavena. Úèelnost porady dokládal i fakt, �e bylo následnì
kritizováno, �e na poradu nebyly pozvány dal�í knihovny.

Proto za necelý pùlrok, tentokráte ji� v tradièním jar-
ním termínu, bylo svoláno �íøeji koncipované pracovní
setkání vedoucích pracovníkù úseku akvizice. Znovu
v Kladnì. Svolavateli i poøadateli byly opìt ústecká a kla-
denská SVK. Kromì knihoven byli pozváni zástupci èa-
sopisu Nové knihy, distribuèní firmy i nìkteøí �pièkoví
dovozci literatury.

Pozvánka slibovala bohatý program a bohatou disku-
si, kterou témìø tìsnopisnì zachytila  Jana Lichtenberge-
rová z SVK Ústí na Labem, které u� napøí�tì pøipadla úlo-
ha zapisovatele, stejnì tak jako jejímu øediteli Ale�i
Bro�kovi úloha moderátora.

Hlavními body programu byla opìt akvizice domácí
i zahranièní neperiodické produkce, organizace krajského
nákupu i katalogizace. Pøedstavila se agentura Encyclo-
paedia Britannica (kterou mnohé knihovny znaly) osobou
Dagmar Muchové s nabídkou rozsáhlých encyklopedic-
kých komplexù s výhodami slev pro velké odbìratele, rov-
nì� tak Blahoslav �imek, zástupce stejné agentury pro
Moravu a souèasnì zástupce britské firmy Collets dodá-
vající komukoliv kamkoliv produkci angloamerických
zemí. Hovoøilo se i o nepøítomných agenturách, se který-
mi knihovny mìly v té dobì dobré zku�enosti.

Úvod do diskuse zajistila ústecká knihovna se zajíma-
vým pøehledem slev pro knihovny, pøi které upozoròovala
zejména na firmy poskytující vysoký rabat.

Povinný výtisk byl problémový nejen v SVK, ale
i v NK, která konstatovala, �e jí uniká cca 30 % domácí
kni�ní produkce. Upozoròovalo se na mo�nost vyu�ívání
báze dat agentury ISBN.

Oddíl o krajské katalogizaci naznaèoval, �e po mnoha
letech dochází k výrazné zmìnì. I tady se velmi silnì pro-
jevoval nedostatek informací o novì vycházejících titu-
lech. Bývalé ústøední knihovny krajù hledaly zpùsoby, jak
uspokojit po�adavky knihoven ze svých regionù, proto�e
mo�nost nákupu a pøístupu ke knihám se li�il v jednotlivých
mìstech. Knihy nakupovaly knihovny zpravidla u míst-
ních knihkupcù, a tak mnohdy získaly tituly, které knihov-
nám zaji��ujícím krajskou katalogizaci, chybìly. V�echny
knihovny kromì Kladna zaèaly za katalogizaèní záznamy
- by� témìø symbolickou cenu - úètovat.

Èasopis Nové knihy byl vystaven silné kritice ze stra-
ny knihoven: málo titulù, hodnotné tituly èasto chybìjí,
mnohé pozdì uvádìny, chybí cena i vý�e nákladu, adresy
a mo�nost objednávky, tituly èasto uvádìny 2x, výjimeè-
nì 3x. Jakkoliv odpovìï �éfredaktorky paní Va�kové byla
vyèerpávající, musela i ona konstatovat, �e v mnohém
knihovny mají pravdu: je odkázána na hlá�ení vydavatelù,
chybí kontakt s vydavateli vysoko�kolských uèebnic a
skript, v nìkterých týdnech má nadbytek titulù, jindy opìt
katastrofální nedostatek, je nucena tituly pøesouvat, èím�
se informace zpo�ïuje a zákonitì znehodnocuje a dochá-
zí nechtìnì ke zdvojenému uveøejnìní.
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Návrhem, který chtìl napomoci nepøehlednému stavu,
bylo rozhodnutí zveøejnit v Nových knihách otevøený do-
pis vydavatelùm, shrnující a zdùvodòující výhrady kniho-
ven (otevøený dopis v�ak zveøejnìn nebyl).

V této souvislosti se pøedstavila i agentura ISBN i
knihovny budující báze dat nakladatelù: SVK Ústí, SVK
Plzeò a Národní knihovna ÈR. I podle tìchto bází je mo�-
no roz�iøovat informace o titulech, které jsou uvádìny na
trh.

K zápisu byly pøipojeny tøi rozsáhlé a cenné pøílohy -
seznam zji�tìných nakladatelù poskytujících knihovnám
zajímavý rabat (podle zku�eností SVK Ústí), seznam zji�-
tìných dovozcù zahranièní literatury (vèetnì kontaktních
adres, podmínek zpùsobu platby, rabatu), vzory katalogi-
zaèních záznamù zpracovávaných jednotlivými knihovna-
mi jasnì dokládající pou�ívání rozdílných pravidel jmen-
ného popisu i vìcného tøídìní.

Porada dokázala svoji úèelnost, o dal�ích setkáních
nebylo pochyb.

V poøadí 3. (tentokrát ji� s názvem) semináø byl poøá-
dán zámìrnì v pøedveèer pra�ského kni�ního veletrhu 13.
kvìtna 1993 v Kladnì. Poøadatelem kromì tradièních SVK
Kladno a Ústí nad Labem (nebo Ústí a Kladno - místo
konání bylo zámìrnì vybráno jako dostupnìj�í pro vzdá-
lené úèastníky) bylo poprvé i Sdru�ení knihoven. Bylo
pøítomno 39 úèastníkù - knihovny, nakladatelé, dovozci
literatury, redakce Nových knih, Knihy´93, dva tehdej�í
nakladatelské a knihkupecké svazy - Èeský svaz naklada-
telù, vydavatelù a knihkupcù (Franti�ek �ebor) a Svaz èes-
kých knihkupcù a nakladatelù (Jan Kanzelsberger).

Stì�ejní body byly neúprosnì stejné jako v letech pøed-
cházejících - akvizice neperiodických publikací se vstup-
ní informací Národní knihovny. O jednotlivých akviziè-
ních fázích, zdrojích informací (èasopisy Nové knihy,
Knihy´93, ale i O.K. a Labyrint, báze dat NAKL, ISBN,
ULNAK) hovoøil Ale� Bro�ek a doprovodil pøíspìvek
pøehlednými tabulkami. Dotkl se rovnì� problematiky
poètu nakladatelù v jednotlivých regionech a jejich edièní
èinnosti vèetnì problémù se získáváním informací o vy-
daných titulech malých pøíle�itostných vydavatelù. Pøíspì-
vek uzavíral pøáním, �e se zdaøí vybudovat v blízké bu-
doucnosti elektronický souborný katalog získaných knih.

Jednání bylo vìnováno i akvizici zahranièní neperio-
dické produkce nejen v nabídkách dovozcù, ale i nabíd-
kou SDRUK v pøíspìvku Jaromíra Kubíèka. Informoval
o dohodì mezi SDRUK a Asociací slovenských kni�nic
na pravidelný oboustranný dovoz knih.

Neúprosnì do jednání vstupovaly obavy v souvislosti
s pøípravou nového zákona o povinných výtiscích. SDRUK
pøedlo�ilo Ministerstvu kultury ÈR - tj. pøedkladateli zá-
kona - návrh novely týkající se souèasnì v�ech typù doku-
mentù vèetnì periodik s 5-7 konzervaèními výtisky a dal-
�ími placenými povinnými výtisky na vy�ádání. Pohled
Národní knihovny ÈR se li�il, stejnì tak jako její návrh
zákona.

Zøetelnì se vyhrocoval støet mezi knihovnickou a vy-
davatelskou sférou. SDRUK navrhoval 5 placených po-

vinných výtiskù, po�adoval pøesnìj�í vymezení pojmu
povinný výtisk, zkrácení doby dodání. Národní knihovna
rozli�ovala ve svém návrhu 4 typy povinného výtisku -
úplný neplacený, územní neplacený, regionální neplace-
ný, na vy�ádání.

Zajímavý byl pøíspìvek agentury ISBN o výsledcích
její ètyøleté existence. Kromì báze nakladatelù èítající cca
2300 nakladatelù vydala Soupis úèastníkù systému mezi-
národního standardního èíslování (stav k 31.12.1992) za
Èeskou i Slovenskou republiku. Redaktorka týdeníku
Knihy �93 informovala o rozsahu periodika i o ètrnácti-
denní pøíloze pro knihovníky nazvané Klementina. Zástup-
ci obou nakladatelských svazù hovoøili o jednání obou
svazù a snaze o jejich slouèení, pøípravì èasopisu Knih-
kupec a nakladatel, o nakladatelském návrhu zákona o po-
vinném výtisku. Sympaticky vystoupil zástupce agentury
OPA, s ní� vìt�ina knihoven trvale spolupracuje ke své
spokojenosti. SVK Liberec pøedvedla program AKV (akvi-
zice) ze své programátorské dílny.

4. setkání se uskuteènilo výjimeènì v Liberci, kde bylo
souèástí odborného programu oslav 70. výroèí zalo�ení
knihovny. SDRUK koncipoval toto jednání jako setkání
akvizièních pracovníkù knihoven s distributory, zástupci
nakladatelských svazù a nakladateli. Úèast byla rekordní -
67 pøítomných!

Kromì standardních témat, mj. význam bází pro akvi-
zici - v roce 1993 ISBN 5770 titulù knih, ULNAK 1600
vydavatelských adres, NAKL 2610 nakladatelù, byl no-
vou informací pøíspìvek zástupce SVK Plzeò o vyu�ívání
elektronické báze objednaných knih pøímo pøi nákupu
v knihkupectví nebo u distribuèních firem. Akvizitér má
souèasnì mo�nost se okam�itì rozhodnout. (Pøíspìvek byl
publikován v èasopise Ètenáø).

Firma Albertina icome pøedvedla svùj tehdej�í projekt
LIBRIS i nìkteré tituly CD-ROM, které mìla t.è. v prodeji.

V roce 1995 se uskuteènil 5. semináø 14. èervna se 68
pøítomnými. Úèastnilo se více okresních knihoven i dal�í
odborné knihovny. Roz�iøující se poèet úèastníkù
z knihoven a sílící zájem firem s mo�ností se pøedstavit
nasvìdèoval úèelnosti porad.

Páté setkání nutilo i k rekapitulaci a zamy�lení nad set-
káními pøedcházejícími. Vzhledem k úèasti zástupcù rùz-
ných knihoven bylo nutno ponìkud korigovat program. Je-
liko� novì pøijatý zákon è. 37/95 Sb. o povinných výtiscích
zajímal pøedev�ím pøíjemce nabídkového povinného výtis-
ku, v programu semináøe tematika PV nezaznìla a k tomuto
tématu se vzápìtí uskuteènila samostatná porada.

Stì�ejní èástí programovì pøeplnìného semináøe bylo
pøedstavování firem. Pøes pøijatá kritéria pro pøedstavo-
vání a urèený èasový limit zabralo pøedstavování vèetnì
dotazù a odpovìdí tolik èasu, �e zdaleka ne v�e dal�í bylo
probráno. Navíc nebylo mo�no odmítnout firmy, které se
specializují výhradnì na dovoz knih ze zahranièí. Zajíma-
vého pøedstavování se zúèastnily firmy, se kterými knihov-
ny ji� nìkolik let spolupracují, i firmy zcela nové, které
nabízely témìø nemo�né a jejich odpovìï na ka�dou otáz-
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ku byla v�dy stejná - samozøejmì zajistíme, zaøídíme, do-
dáme. Skuteènost je jiná - o nìkterých firmách jsme bì-
hem roku více nesly�eli.

Dvì knihovny, rozdílné velikostí, posláním a zábìrem
akvizice, seznámily se svojí akvizièní politikou - SVK Olo-
mouc a OK Karlovy Vary. Pøíspìvek olomoucké knihov-
ny vyèerpal problematiku vèetnì zahranièní akvizice (ná-
kup, výmìna), práce s kartotékou desiderat a následnì
s antikvariáty i funkce rezervního fondu. Diametrálnì od-
li�ný byl referát OK Karlovy Vary - veøejné knihovny do-
plòující fond pro bì�ného u�ivatele. Referát konstatoval
velký rozdíl akvizièní politiky pøed rokem 1989 a nyní.
V souvislosti s tím zaznìla opakovanì pochvala na distri-
buèní firmu OPA.

S novým projektem Svazu èeských knihkupcù a na-
kladatelù - u� spoleèné platformy knihkupcù a nakladate-
lù - seznámili Jan Kanzelsberger a Michal Uhde. Redakce
Books in print pøipravuje katalog skladovaných knih, tis-
ková verze byla ohlá�ena na jaro 1996. Plánuje se roèní
periodicita. K prodeji na místì byla ti�tìná i disketová
podoba obchodního katalogu.

Vystoupení firem bylo èasovì nároèné, málo èasu zbylo
na pøipravené referáty olomoucké a karlovarské knihovny
i na informace agentury ISBN, porovnání bází dat nakla-
datelù z regionálního aspektu (témìø polovina malých vy-
davatelù pùsobících v regionu v základních bázích chybí)
i dal�í témata.

Nabídka, aby byla ustavena pracovní skupina pro akvi-
zièní politiku, nebyla vysly�ena, stejnì ani návrh, aby Ná-
rodní knihovna svolala poradu akvizitérù periodické pro-
dukce, kde je situace mo�ná je�tì slo�itìj�í.

   6. semináø konající se 12. èervna 1996 nemìl hlavní
téma. 64 úèastníkù vyslechlo referáty Okresní knihovny
v Táboøe (integrovaný nákup, finanèní obtí�e, problema-
tika nákupu vícesvazkových dìl vycházejících postupnì)
a Mìstské knihovny v Broumovì o jejích velmi netradiè-
ních praktikách akvizice.

Velký prostor byl vìnován akvizici audiálních doku-
mentù. Moravská zemská knihovna informovala mj.
o vlastní iniciativì zpracovat adresáø hudebních a audiál-
ních vydavatelù. Mìstská knihovna v Praze seznámila
podrobnì s rozsáhlou a dlouholetou èinností hudebního
oddìlení i se spoluprací se Sdru�ením hudebních kniho-
ven. Dal�í knihovna, která je známa dobrou èinností hu-
debního oddìlení, Okresní knihovna v Hradci Králové
uzavøela tento blok pøíspìvkù.

Mimoøádnì zajímavý byl pøíspìvek Anny Patoèkové
(Státní technická knihovna Praha) o akvizici firemní lite-
ratury. Tento typ dokumentù nepatøí mezi tradièní akvi-
zièní zájmy knihoven, pro mnohé byl pøedev�ím z pohle-
du firemní literatury jako regionální informace velmi
zajímavý.

Pøíspìvek SVK Kladno byl o netradièním a knihovna-
mi málo vyu�ívaném zdroji nákupu hledaných regionál-
ních dokumentù, toti� nákupu na aukcích. Knihovny jsou
pouze výjimeènì úèastníky a �zákazníky�, nicménì i tuto
cestu nelze nevyu�ívat.

Semináø zakonèilo pøedstavení nìkolika distribuèních
firem.

7. semináø (1997) byl z vìt�í èásti vìnován periodic-
kému tisku, seriálùm. Bylo to v dobì, kdy byl v jednání
nový tiskový zákon; bylo evidentní, �e zákon z roku 1996
je naprosto nevyhovující. Fundované pøíspìvky o regis-
traci periodického tisku i stav pøíprav tiskového zákona
vyslechlo pøítomných 59 zástupcù knihoven, nakladatelù,
distribuèních firem a dal�ích institucí z úst pracovnic od-
boru hromadných sdìlovacích prostøedkù Ministerstva
kultury. Se zpùsoby, formami a svojí praxí akvizice seriá-
lù, èasto velmi netradièními postupy, seznámila Národní
knihovna.

Zástupce jedné z nejvìt�ích (a jak se pozdìji ukázalo i
nejserióznìj�ích) distribuèních firem A.L.L. production
Tomá� Klusáèek hovoøil o novém katalogu periodického
tisku. Zajímavé a sympatické bylo poslouchat v jeho refe-
rátu zdùvodnìní nutnosti odevzdávání povinných výtiskù
jednotlivými nakladateli.

Nedostatek financí v knihovnách na nákup seriálù na-
vrhoval zástupce firmy Mediaprint  øe�it zøízením prodej-
ního koutku seriálù v prostorách knihovny, pøièem� zís-
kaný rabat by byl vyu�it na zvý�ený nákup dokumentù.

Nejvìt�í potlesk pøítomných posluchaèù sklidil velmi
zajímavý pøíspìvek Evy Stejskalové, vedoucí èasopisec-
kého oddìlení Knihovny Národního muzea. Knihovna
Národního muzea je jedním z  nejstar�ích pøíjemcù povin-
ných výtiskù novin a èasopisù v Èechách, její sbírka patøí
mezi nejucelenìj�í a nejvìt�í. Pøesto mnoho vydavatelù
nechápe tuto jedineènost, svoje povinné výtisky nezasílá,
nebo je zasílá liknavì, event. po mnoha urgencích. Této
èinnosti knihovna vìnuje obrovskou energii, sna�í se ze
v�ech sil minimalizovat mezery.

Posluchaèi vyslechli pøíspìvek Èeského národního støe-
diska ISSN o mo�nostech vyu�ití ISSN pro akvizièní pra-
xi. Báze OSIRIS k 1.6.1997 obsahovala 4332 záznamù.

Poslední informací o akvizici èasopisù byl pøíspìvek
Anny Patoèkové (Státní technická knihovna Praha) tento-
krát o akvizici zahranièních periodik.

Podle jednotné struktury (poèet nabízených titulù, zpù-
sob distribuce, platební podmínky, vý�e mno�stevních slev,
vyøizování urgencí, rozsah slu�eb, existence katalogù,
oznámení zmìny, spojení na internet, poèet odbìratelù,
reference) se pøedstavilo pìt firem provádìjících distribu-
ci èasopisù.

8. semináø se uskuteènil 11. èervna 1998 za úèasti 75
zástupcù knihoven, nakladatelù a distribuèních firem. Mìl
nové hlavní téma - CD-ROM - je� knihovny zaèaly pod-
statnìji získávat. Na tuto skuteènost reagoval i týdeník
Nové knihy, který v té dobì 1x za 6 týdnù vìnoval jednu
tiskovou stranu CD-ROM, jak o tom informovala �éfre-
daktorka èasopisu Olga Va�ková. O distribuci CD diskù
hovoøili zástupci 11 distribuèních firem a nakladatelství,
mj.  spoleènost Albertina icome.

Státní vìdecké knihovny a Státní technická knihovna
se soustøedily na problematiku akvizice vysoko�kolských
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uèebnic a skript. Informace o skriptech se získávají obtí�-
nì, nebývají inzerovány v bì�ných èasopisech zabývají-
cích se nabídkou dokumentù.

Problematice CD-ROM a vysoko�kolských skript se
vymykal pøíspìvek Márie Kafríkové z Knihovny a tiskár-
ny pro nevidomé K.E. Macana v Praze referující o èin-
nosti Knihovny a tiskárny pro nevidomé.

Semináø v poøadí 9. se uskuteènil 9. èervna 1999. I tento
semináø mìl hlavní téma. Tím byly tentokráte regionální
dokumenty, jejich� akvizici veøejné knihovny vìnují stále
vìt�í pozornost. Fond je pro ka�dou knihovnu fondem
unikátním a speciálním. Semináø mìl je�tì dal�í novinku -
pøedná�ejícími byli mj. posluchaèi Ústavu informaèních
studií a knihovnictví FF UK. Studenti 3. roèníku Petr Bol-
di� a Tomá� Horáèek  se zabývali obchodními øetìzci kni�-
ního trhu (nákupy u distributorù, slevami pro knihovny
nìkterých nakladatelství). Diskusi vyvolal jejich pohled
na rozvíjející se nákup v nejznámìj�ích èeských interne-
tových knihkupectvích, jeho výhody i nevýhody. Protipó-
lem  pøíspìvku studentù byl pohled fundovaného akvizité-
ra Státní vìdecké knihovny v Ústí nad Labem podrobující
analýze a kritice www stránky 112 èeských i zahranièních
nakladatelù.

Druhá èást semináøe byla vìnována problematice do-
plòování regionálních fondù ve veøejných knihovnách. Ve
tøech pøíspìvcích - SVK Kladno, OK Karlovy Vary a OK
Havlíèkùv Brod bylo mo�no se seznámit se systémem èin-
nosti tìchto knihoven i jejich chápáním regionálního fon-
du: region jako obecné území, typologie dokumentù
z pohledu akvizitéra, kdo je regionální autor a kdo je re-
gionální osobnost. V referátu SVK Kladno byl pøedlo�en
pøehled této problematiky ve státních vìdeckých knihov-
nách ÈR. Byla provedena analýza interních smìrnic re-
gionálního fondu, z èeho� bylo patrné, jak rozdílnì je chá-
pána akvizièní politika. Rozdíly mezi knihovnami mj.
vznikají i nepøesností terminologie.

Jubilejní 10. semináø se uskuteènil 11. kvìtna 2000,
v den zahájení veletrhu Svìt knihy. Organizátoøi se roz-
hodli semináø z praktických dùvodù uspoøádat v Ústøední
zemìdìlské a lesnické knihovnì v Praze, aby se úèastníci
mohli snadnìji a rychleji pøemístit na veletrh Svìt knihy.
Poprvé bylo k rozesílání pozvánky pou�ito pouze elektro-
nických konferencí KNIHOVNA a SKIP. Zjistilo se, �e
nìkteré knihovny proto pozvánku neobdr�ely �  napø. pra-
videlný úèastník Knihovna Národního muzea. Poprvé ne-
byly vy�ádány návratky, poøadatelé neznali poèet ani slo-
�ení úèastníkù. Úèast byla ni��í - 47 posluchaèù,
pøeva�ovaly veøejné knihovny, pøedev�ím knihovny mìst-
ské.

Program - jako v�dy - s elegancí moderoval Ale� Bro-
�ek, øeditel Státní vìdecké knihovny v Ústí nad Labem.
Na semináøi zaznìlo pìt pøíspìvkù. Poøadatelé vyzvali
k vystoupení zástupce distribuèní firmy OPA, která se zú-
èastnila v�ech akvizièních semináøù, o její pohled na je-
jich význam jako místa pravidelného setkání knihoven,
nakladatelù a distribuèních firem. Firma má dlouholeté

zku�enosti  -  spolupracuje se 45 knihovnami, distribuuje
kni�ní tituly od 80-100 nakladatelù.

Západoèeské muzeum v Plzni se otevøelo veøejnosti
po rozsáhlé rekonstrukci, podstatnou èást renovované bu-
dovy zaujímá i knihovna tohoto muzea. Vedoucí muzejní
knihovny, zku�ený knihovník Ilja �edo, pøednesl velmi
zajímavý pøíspìvek o akvizièní politice muzejních kniho-
ven, Knihovny Západoèeského muzea pøedev�ím. Upo-
zornil na zajímavé a netradièní akvizièní zdroje a typy
spolupráce.

Referát Zdeòky Prahlové  o organizaci nákupu Mìst-
ské knihovny v Praze byl velmi podnìtný pro praxi mìst-
ských knihoven s poboèkami.

I pro 10. semináø byl pøipraven pøíspìvek studujícího
obor knihovnictví - tentokrát studentky Masarykovy uni-
verzity v Brnì. Pøedstavila svou diplomovou práci Akvi-
zice státních vìdeckých knihoven, vycházející z praxe 3
SVK. Posledním byl pøíspìvek zku�ené akvizitérky SVK
v Kladnì, která ve svém vystoupení zúroèila výsledky
vlastního prùzkumu týkajícího se funkce distribuèních fi-
rem, �kamenných� knihkupectví, elektronických Nových
knih a zásilkové slu�by Lira agentura. Výsledek potvrdil
oèekávání - nejlépe byla hodnocena distribuèní firma OPA,
akvizitéøi v�ech SVK upøednostòují nákup v knihkupectví
s mo�ností knihy �de visu�. Elektronická podoba Nových
knih je doposud  vyu�ívána jen omezenì, papírová podo-
ba pøevládá.

Tematika akvizice dokumentù je stále problematická.
Mimo jiné i tím, �e knihovny u� dávno nezískávají pouze
tradièní nosièe - knihy a èasopisy. Pøesto je stále kompli-
kovanìj�í nalézt ka�doroènì aktuální a zajímavé akviziè-
ní téma tak, aby zaujalo knihovny v�ech typù a velikostí.

Deset roèníkù a deset semináøù je skuteèností i histo-
rií. Pøi 10. roèníku se hlavní poøadatelé louèili slovy: pøi
11. roèníku znovu v Kladnì.

Nejlep�í hodnocení provedla akvizitérka SVK Ústí nad
Labem paní Jana Lichtenbergová, autorka perfektních zá-
pisù v�ech deseti roèníkù, komentující pochvalný pøíspì-
vek  ve 28. èísle (roèník 2000) Nových knih slovy: �Semi-
náøe - a� se pochválí èi nikoliv - se budou konat dál, dokud
nezaniknou knihovny v Kladnì a v Ústí nad Labem, a je
mým nezvratným osudem poøizovat zápis.�

Tak�e v roce 2001 na vidìnou!


